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Rada pro výzkum, vývoj a inovace doporu£ila vlád¥, aby se �nan£ní pro-
st°edky p°id¥lené Akademii v¥d v roce 2012 zredukovaly na polovinu oproti
roku 2009. O tom, jak k takovému záv¥ru dosp¥la a zda její výpo£et dává
smysl, se napsalo dost, £tená° si m·ºe £lánky najít na internetu. V tomto
p°ísp¥vku se proto chci zabývat jen tím, jaký to bude mít dopad. Mám totiº
obavy, ºe £initelé rozhodující o sm¥rování v¥dy se nesnaºí p°edstavit si, kam
ji vlastn¥ cht¥jí namí°it. Lapidárn¥ °e£eno, kdyº vám n¥kdo °ekne, ºe máte
volantem zato£it doprava, tak se jist¥ podíváte, zda tam vede cesta a nezato-
£íte, kdyº tam bude betonová ze¤, i kdybyste byli p°esv¥d£eni, ºe rada byla
dob°e mín¥ná.

Neº za£nu, cht¥l bych °íci, ºe nepí²u tento £lánek z obav o svou existenci.
Vím, ºe kdyº budu pot°ebovat, snadno získám místo na kvalitní univerzit¥
tady nebo v zahrani£í. Nejde mi ani o existenci Akademie jako instituce. Vºdy
jsem zastával názor, ºe ústavy, které provádí jen teoretický výzkum, by m¥ly
být sou£ástí univerzit. Pí²u proto, ºe m¥ mrzí, ºe se v mé zemi n¥co zbyte£n¥
zni£í. Rozpadnou se kvalitní v¥decké týmy a nahradí je pr·m¥rnost. Je to
skute£n¥ velký protiklad s tím, jak v zemích, kde není v¥da na tak vysoké
úrovni jako u nás, se snaºí vytvo°it univerzity a výzkumné ústavy s vynalo-
ºením velkých prost°edk·, i kdyº tyto zem¥ jsou £asto mnohem chud²í. Dala
by se uvést °ada p°íklad·, ale poj¤me rad¥ji k v¥ci.

To, co Rada vlády doporu£uje, má zdánliv¥ svou logiku. Akademie podle
jakýchsi výpo£t· neprodukuje dostate£ný po£et £lánk· v pom¥ru k vyna-
loºeným náklad·m. Navrhované °e²ení je, ºe se Akademie p°inutí zbavit se
mén¥ výkonných v¥dc· tím, ºe se jí sníºí rozpo£et.

I kdyº si myslím, ºe výpo£et, jakým Rada odvodila nutnost redukce je
chybný, povaºuji zám¥r zvý²it pr·m¥rnou úrove¬ ústav· Akademie za u²lech-
tilý a kdyby n¥kdo p°i²el s rozumným nápadem, jak to ud¥lat, budu to jenom
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podporovat. Bohuºel, to co Rada navrhuje nebude a ani nem·ºe fungovat.
Moºná si zastánci tohoto postupu myslí, ºe výsledek bude jako p°i redukci
Akademie v devadesátých letech, kde skute£n¥ do²lo ke zkvalitn¥ní. Dne²ní
situace je ale jiná. V devadesátých letech se mnoho v¥cí m¥nilo a lidé v¥°ili,
ºe se p·odmínky budou i dále zlep²ovat. Proto v¥t²ina ²pi£kových v¥dc· v té
dob¥ v Akademii z·stala. Skute£n¥ se mnohé zlep²ilo, ale n¥která o£ekávání
se nenaplnila. Platy v Akademii stagnovaly a investice do zlep²ení infrastruk-
tury byly jen minimální. Dnes uº i £eské univerzity nabízejí podstatn¥ lep²í
zázemí pro výzkum a vy²²í platy. Proto uº p°ed zve°ejn¥ním zám¥ru redukce
za£ali odcházet nejlep²í v¥dci z Akademie na £eské univerzity. �patné zprávy
o budoucnosti Akademie tak p°i²ly v nejhor²ím okamºiku.

Pokusme se bez emocí zamyslet nad tím, jak bude Akademie vypadat po
redukci v roce 2012. Aktivních v¥dc· jsou zhruba £ty°i generace; pro ú£ely
tohoto £lánku je nazvu mlad²í, mlad²í st°ední, star²í st°ední a star²í. Star²í
generace jsou v¥dci v d·chodovém v¥ku nebo blízko k n¥mu. Mlad²í jsou
za£ínající v¥dci, které nazýváme (podle amerického vzoru) postdoktorandy.
Tyto dv¥ generace nebudou hrát podstatnou roli v blízké budoucnosti �
star²í odejdou, mlad²í sice budou d¥lat v¥deckou kariéru, ale nebudou zastá-
vat vedoucí funkce. Ze star²í st°ední generace moºná v¥t²ina lidí z·stane v
Akademii. Jsou to lidé, kterým se nebude chtít uº m¥nit zam¥stnavatele a
vzhledem k nedostatku kvalitních v¥dc· Akademie o n¥ bude mít zájem. Tato
generace se ale za £ty°i roky p°iblíºí d·chodovému v¥ku a uº nelze po£ítat s
tím, ºe by podstatn¥ ovliv¬ovala dal²í vývoj v ústavech. Podstatná je mlad²í
st°ední generace. To je ale práv¥ ta, ze které odejde nejvíce lidí a p°edev²ím
ti lep²í. Nikomu z nich to nezazlívám, sám bych také ode²el. V situaci, kdy
jsou podmínky v Akademii hor²í neº na univerzitách a je perspektiva, ºe
v budoucnu se to jenom zhor²í, je zcela p°irozené hledat si lep²í místo. Z
této generace, p°esn¥ji °e£eno, z lidí z této generace, kte°í v Akademii z·sta-
nou, budou vedoucí pracovníci, vedoucí odd¥lení a tým· a.t.d., kte°í budou
ur£ovat dal²í vývoj. T¥chto lidí bude málo a tím se na vedoucí místa dosta-
nou pr·m¥rní v¥dci. V d·sledku toho bude v¥da v ústavech °ízená p°eváºn¥
pr·m¥rnými v¥dci (a´ mi to promine t¥ch pár kvalitních, kte°í z·stanou).

Jeden z roz²í°ených mylných názor· je, ºe i ve v¥d¥ je spí²e d·leºit¥j²í, aby
°ídící pracovník byl dobrý manaºér neº významný v¥dec. Na to se uvád¥jí
p°íklady geniálních v¥dc·, kte°í byli naprosto neschopni v b¥ºném ºivot¥.
Ano, takoví v¥dci byli a jsou, ale jsou to výjimky, o které rádi a s obdivem
pe£ujeme. Také se najdou p°íklady lidí, kte°í ve v¥d¥ nic sami nedokázali,
a p°esto byli schopni vytvo°it vynikající tým. Ale zase jsou to jen výjimky.
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Pr·m¥rný v¥dec není schopen odli²it hluboký výsledek od rutinního, protoºe
prost¥ tomu hlubokému nerozumí. Jako vedoucí pracovník se potom uchýlí k
tomu, ºe jenom po£ítá po£et publikací svých pod°ízených (a impaktní faktory
£asopis· mu moc nepom·ºou). Není-li dostate£n¥ sebekritický, £asto uv¥°í,
ºe kdyº má postavení a mnoho £lánk·, tak i on je veliký v¥dec. Sv·j tým
vytvá°í tak, ºe p°ijímá jenom lidi, kte°í d¥lají v jeho úzkém oboru, p°irozen¥
proto, ºe sám nemá ²ir²í rozhled. Jen výjime£n¥ se takoví vedoucí pracovníci
pokusí získat n¥koho, kdo je p°evy²uje, a je²t¥ mén¥ £asto se jim to poda°í.
Tito lidé budou mít rozhodující vliv na vývoj Akademie po roce 2012.

Z toho mi vychází smutný obraz budoucí Akademie: instituce, kde bude
pr·m¥rnost a kvantita p°evaºovat nad hloubkou a kvalitou. Pokud k tomu
dojde, bude tento stav zakonzervován na pár desetiletí, neº dojde ke genera£ní
vým¥n¥. Moºná, ºe n¥kdy v té dob¥ n¥koho napadne zase Akademii p°idat.
Do Akademie se nalije více pen¥z a vypadne z ní více £lánk·. V²ichni budou
spokojeni: vláda, ºe dob°e vyuºila peníze, v¥dci v akademii, ºe mají více
pen¥z a bývalí £lenové Rady, ºe jejich vzore£ek na výpo£et dotací funguje.
Smutných bude jen t¥ch n¥kolik doºívajících v¥dc·, kte°í budou vzpomínat
na doby, kdy se v Akademii je²t¥ d¥lala skute£ná v¥da.
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